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نقل قولخبر گفت وگو

حجت الاسللام احمد مازني، رييس كميسيون فرهنگي 
مجلس با بيان اينكه طرح يك فوريتي استفساريه درباره 
شللمول يا عدم شللمول »قانون اصاح قانون ممنوعيت 
به كارگيري بازنشسللتگان« بر شللهردار تهران با قضاوت 
غير منصفانه اي روبه رو شد، گفت:»طبق اصل نود و هشتم 
قانون اساسي مرجع تفسير قانون اساسي، شوراي نگهبان 
و بر اسللاس اصل هفتاد و سوم مرجع تفسير قانون عادي، 
مجلس شوراي اسامي است در اين مورد بين حقوق دانان 
اختاف نظر پديد آمد، گروهي شهردار تهران را مشمول 
استثنا مي دانند و گروه ديگر شهردار تهران را مشمول استثنا 
نمي دانند بنابراين جمعي از نمايندگان مجلس با مشورت 
صاحب نظران از جمله اعضاي شوراي شهر تهران راه حل را 
طرح استفسار از مجلس دانستند تا پاسخ آري يا خير مجلس 
به اين اختاف نظر حقوقي پايان دهد و فصل الخطاب اين 

بحث ها در سطح جامعه باشد.«
به گزارش ايسنا، او ادامه داد:»اين طرح هم به هيچ  وجه از 
سوي فراكسيون اميد يا نمايندگان تهران مطرح نشده بلكه 
امضاكنندگان همچنين موافقللان و مخالفان اين طرح از 
طيف هاي مختلف سياسي و حوزه هاي انتخابيه مختلف 
بوده اند بنابراين استفسار حق نمايندگان و پاسخ مثبت يا 
منفي حق مجلس است.« نماينده مردم تهران در مجلس 
يادآور شللد:»قانون اصاح قانون ممنوعيت به كارگيري 
بازنشسللتگان« فقط در مورد شهردار تهران محل بحث و 
اختاف نظر نيسللت بلكه در موارد مهم ديگري هم محل 
بحث اسللت؛ از جمله در مورد شخصيت هاي علمي عضو 
فرهنگستان ها و مراكز علمي، پژوهشي كه در جلسه اخير 
شوراي عالي انقاب فرهنگي شاهد طرح اين بحث بوده ام، 
كه مقرر شد روش هاي مختلف حقوقي از جمله استفسار از 
مجلس به عنوان يكي از راه حل ها بررسي و پيگيري شود.« 
به گفته مازني در مورد شهردار تهران اين دغدغه هم مطرح 
است كه تغيير شهردار روند اداره پايتخت را دچار خلل كند 
به ويژه آنكه در مدت كوتاه عمر شوراي پنجم اين دومين 
شهردار منتخب تهران است.رييس كميسيون فرهنگي 
مجلس در پايان گفت: »مخالفين اصاحات از شنبه پس 
از انتخابات مجلس دهم به تخريب اصاح طلبان مجلس 
دامن زدند و به مرور اختافات درون گفتمان اصاحات به 
گونه اي در خدمت توپخانه مخالفان اصاحات قرار گرفت كه 
ديگر نيازي به توپخانه رقيب نبود. در اين ميان عناصر جوان 
اصاح طلب و تحول خواه بدون اطاع از دعواهاي پشت پرده 
كه منشايي جز هواي نفس ندارد وارد معركه شده اند كه چه 
نشسته ايد كه فراكسيون اميد براي بقاي يك نفر در حال 
سوراخ كردن قانون است! شخصي گفته بود حرف ج دو بار 
در حروف الفبا آمده در پاسخ گفته شد خير چنين نيست من 
ماحظه كردم، يك بار آمده، آن شخص گفت بسيار خوب 

اين سوال و اين هم جواب سوال!«

هاش�م زايي، نماينده مردم تهران در مجلس: 
»براي ايجاد اميد در جامعه در درجه اول تلويزيون 
بايد ملي شود. تلويزيون نبايد سخنگوي يك جناح 
باشد. در تمام دنيا تلويزيون ها به مردم كشور جهت 

مي دهند. 
در درجه دوم بلندگوهاي عمومي نظير تربيون هاي 
نماز جمعه و سخنرانان بايد مطالبي را مطرح كنند 

كه مربوط به همه جامعه باشد.
 امللام جمعه نبايللد مختص به جناح خاص باشللد. 
مسوولان نبايد وعده هاي نشدني به مردم بدهند و 

بايد با مردم صادق باشند. 
نماينللدگان بايد مطالبي در قالللب نطق و تذكر در 
مجلس مطللرح كنند كه جامعه را اميدوار سللازند. 
اينكه ما در جلسه استيضاح، وزير و خانواده اش را به 
دزدي و چپاول متهم مي كنيللم و وزير نيز نماينده 
را متهللم مي كند، خللود باعث نااميللدي در جامعه 
مي شللود. ما بايد منافع ملي را تعريف كنيم و حول 

منافع ملي با مردم صحبت كنيم.« ايسنا

محمد هاشمي، عضو س�ابق مجمع تشخيص 
مصلح�ت نظام: »بر اسللاس بنللد دوم اصل 110 
قانون اساسي، يكي از وظايف مقام رهبري، نظارت 
بر حسللن اجراي سياسللت هاي كلي نظام اسللت. 
مقام معظم رهبري در زمان حيات مرحوم آيت الله 
هاشللمي، اين حق و مسللووليت خللود را به مجمع 

تشخيص مصلحت تفويض كردند.
 بر همين اساس، مرحوم آيت الله هاشمي در مجمع 
تشخيص مصلحت، كارگروهي متشكل از 3 يا 4 نفر 
را ايجاد كردند؛ اين كارگروه در كنار »كميسلليون 
نظللارت«، مسللووليت تطبيق مصوبللات مجلس با 

سياست هاي كلي نظام را به عهده داشت. 
در كنار اين، شوراي نگهبان هم موظف بود، همچنان 
كه مصوبات مجلس را از نظر انطباق با قانون اساسي 
و شرع بررسي مي كرد، چنانچه در قوانين، مغايرتي 
با سياسللت هاي كلللي مجمع تشللخيص مصلحت 
)سياسللت هاي كلي نظللام( مي ديللد را اعام كند. 
اين مسللاله )نظارت مجمع تشللخيص مصلحت بر 
مصوبات مجلس و تطبيق آن با سياسللت هاي كلي 
نظام( اتفاق جديدي نيسللت و سابقه طولاني دارد؛ 
وظيفه نظارتي مجمع تشخيص مصلحت، هيچگاه 
با وظايف نهادهاي ديگر دچار تزاحم نشللده است؛ 
 وظيفلله هيات عالللي مجمع، قانونگللذاري يا حتي 
پيش داوري نيسللت؛ يعني تا پيللش از تصويب يك 

قانون، هيات عالي حق ورود به مسائل را ندارد.«

رد يك فوريت استفساريه 
غيرمنصفانه بود

براي ايجاد اميد در جامعه حول 
منافع ملي با مردم سخن بگوييم

وظيفه هيات عالي نظارت مجمع 
تشخيص با ساير نهادها تزاحم ندارد

بهرام پارسايي، نماينده مردم شيراز درباره انتظارات خود 
از دولت گفت:»انتظار از دولت اين است كه به طور شفاف 
مشخص كند كه آيا اصا مشاوره پذير هست يا نيست. دوما 
اگر مشاوره پذير هست طرف مشاوره اش براي انتخاب وزرا 

چه كسي است.«
به گزارش ايلنللا، او با بيان اينكه در همين ماجراي معرفي 
وزرا هيچ مشورتي با فراكسيون اميد نشده است، تصريح 
كرد:»اصاح طلبان آقاي رييس جمهور را حمايت كردند اما 
رييس جمهور در يك جلسه اي گفتند كه من اصا از كسي 
كمك نخواستم. وقتي كه رييس جمهور مي خواست كابينه 
را معرفي كند، فراكسيون اميد نظرسنجي كرد و با توجه به 
شاخص ها و پارامترهايي، نظر همه اعضا را راجع به كابينه دور 
قبل خواست و به دولت تقديم كرد اما هيچ اثري نداشت.« 
سخنگوي فراكسيون اميد خاطرنشان كرد:»به عنوان مثال 
آقاي طيب نيا يكي از افرادي بود كه از نظر فراكسيون نمره 
خيلي خوبي گرفته بود اما اثري نداشت، پيشنهاد شخص 
هم نداده بوديم بلكه فقط شاخص داده بوديم كه يك وزير 
بايد اين شاخصه ها را داشته باشد و اما لحاظ نكردند بنابراين 
چون ما تجربه اين را داريم گفتنِ بعد از آن هم اثري ندارد.« 
او درباره مباحثي كه درباره استعفاي جهانگيري به گوش 
مي رسد، گفت:»با توجه به صحبتي كه آقاي جهانگيري 
داشت به نظر من اسللتعفايش بايد همزمان با صحبتش 
مي بود. وقتي كسي مي گويد من توانم در دولت به اين ميزان 
است، در نتيجه در شأن شخصيتي مثل آقاي جهانگيري 
نيست كه بخواهد جايي بماند كه اجازه كوچك ترين اقدامي 

را نداشته باشد.«
اين عضو هيات رييسه كميسيون اصل 90 مجلس ادامه 
داد:»آقاي جهانگيري حداقل الان كه هسللت مسووليت 
بخشي از مشكات را بايد به گردن بگيرد ولي وقتي اختيار 

ندارد چرا اينجا مي ماند و فقط هزينه پرداخت مي كند؟«
پارسايي با اشاره به زماني كه نرخ ارز 4200 توماني در كشور 
اعام شللد، گفت:»همان ارز 4200 تومان هم مشللخص 
است كه اراده و تصميم آقاي جهانگيري نبوده است چون 
كسي كه اجازه تعويض رييس دفتر خود را هم ندارد قطعا 
نمي تواند ارز 4200 را هم تصويب بكند در نتيجه درجايي 
ديگر تصويب شده و ايشان اعام كرد و همه هم اين را به پاي 

ايشان تمام كردند و هزينه سنگيني را هم داد.«

مجيد انصللاري، عضو مجمع تشللخيص مصلحت نظام 
گفت:»من موافق لوايح مربوط با FATF هستم و نظرات 
كارشناسللي خود را هم در جلسللات هيات عالي نظارت 
 CFT مجمع تشللخيص مصلحت نظام گفته ام. بررسي
همچنان در دسللتوركار هيات عالي نظارت مجمع قرار 

دارد و روز شنبه آينده جلسه بعدي برگزار خواهد شد.«
به گزارش ايرنا، انصاري تعجيل هيللات عالي نظارت در 
بررسي لوايح مرتبط با FATF را رد كرد و ادامه داد: »اتفاقا 
هيات عالي نظارت چون عجله نكردند، نظر هيات درباره 
يكي از اين لوايح ديرتر از نظر شوراي نگهبان اعام شد كه 

به عقيده من داراي اشكال قانوني است.«
او اظهار اميدواري كرد CFT در هيات عالي نظارت تصويب 
شللود چرا كه به اعتقاد انصاري مغايرتي با سياست هاي 
كلي ندارد و پيوستن به آن در جهت منافع ملي هم هست.

در شأن جهانگيري نيست جايي 
بماند كه اختياري ندارد

 CFT  مغايرتي با 
سياست هاي كلي نظام ندارد

امروز روز سرنوشت 4 وزير پيشنهادي اقتصاد، كار، 
راه و صمت اس�ت. هرچند حالا علاوه بر چالش هاي 
مربوط به مسائل فني روند بررسي صلاحيت وزراي 
پيش�نهادي، دولت روحاني نگراني هايي ديگر  نيز 
دارد. اوايل هفته گذش�ته بود كه تنها ساعاتي پس 
از قرائت نامه حسن روحاني در معرفي اين 4 گزينه 
پيشنهادي به مجلس در نخس�تين دقايق جلسه 
علني روز يك ش�نبه اس�حاق جهانگيري، معاون 
اول رييس جمهور و هم�راه اصلاح طلب روحاني در 
انتخابات ارديبهش�ت 96 از ع�دم دخالت خود در 
انتخاب اين 4 گزينه سخن گفت و فراتر از آن تاكيد 
كرد كه حتي در جابه جايي منشي دفترش نيز مختار 
نيس�ت. موضوعي كه در ادامه هم�ان روز منجر به 
جدي تر شدن استعفاي جهانگيري از ادامه همكاري 
با دولت روحاني شد و اگرچه اين خبر در روزهاي بعد 
هرگز تاييد نش�د اما در عين حال آنچه جهانگيري 
درباره اختياراتش به زبان آورده بود نيز هرگز تكذيب 
نشد. همزمان استعفا توام با انتقاد آخوندي و برخي 
حواشي ديگر درخصوص مناسبات و روابط جريان 
اصلاحات و دولت ،  كار را به جايي رس�انده كه شايد 
بي راه نباشد اگر روز سرنوشت آن 4 وزير را همزمان 
روز سرنوشت حاميان گفتماني دولت در مجلس و 
بيرون مجلس نيز بداني�م. عليرضا رحيمي يكي از 
نمايندگان موثر تهران و از جمله اعضاي اصلاح طلب 
هيات رييسه مجلس نيز با همين نگاه معتقد است 
البته هر گونه استعفا و كناره گيري، چه از يك سمت 
خاص مديريتي و چه با نگاهي كلان در جهت دست 
كشيدن از حمايت از دولت نادرست است اما در عين 
حال اين رويه را ناممكن نيز نمي بيند. گرچه معتقد 
اس�ت خروجي اين امر ممكن ب�راي اصلاح طلبان، 
هزينه بس�يار و عايدي اندك اس�ت و هم�ان به كه 

چنين نشود.

  بعضي نمايندگان عضو فراكسيون اميد همچون  
محمدرضا تابش، نايب رييس نخست اين فراكسيون 
نس�بت به انتخاب وزرا گلايه  كرده اند و جهانگيري  
نيز گويا به خاطر  اينكه مورد مشورت قرار نگرفته، 
ناراضي است.  ارزيابي شما از رويكرد سياسي پشت 

انتخاب اين گزينه ها چيست؟!
به نظر مي رسد با وجود اينكه آراي حسن روحاني در انتخابات 
96 كاما سياسللي بود و جريان اصاحات از صدر تا ذيل، 
حمايت قاطع و شللورانگيزي از ايشللان داشت اما روحاني 
تشكيل كابينه را بريده از جريان حامي خود پيش برد. اگر 
نگوييم دولت با نوعي رويكرد روزمره مديريت مي شود بايد 
بگوييم كه نگاه شان مديريت حال كشور و به تعبيري عبور 
از بحران مقطعي بوده است. حال آنكه اگر دولت در مديريت 
امور، نگاهي راهبردي داشللت، قطعا  در جريان اصاحات 
و حاميان دولت، نيروهاي توانمندي كه سللوابق درخشان 
مديريتي در حوزه هاي وزارتي داشته باشند، بسيار وجود 
داشت. مديراني كه نه  تنها مي توانستند كشور را از اين بحران 
نجات دهند بلكه مي توانستند باعث امتياز و افتخار كابينه 
نيز باشند. اما متاسفانه به هيچ عنوان مورد توجه قرار نگرفتند 
و اكنون نيز وزرايي معرفي شللده اند كه به نظر مي رسللد 
خيرالموجودين نباشند. البته تقريبا هر 4 گزينه پيشنهادي 
مديراني شايسته هستند اما بهترين انتخاب ها صورت نگرفته 

و شايد بتوان گفت كه آقاي روحاني غفلت كرده است.
   اين رويه، لزوما ناشي از غفلت رييس جمهوري بوده 
يا احيانا با اتخاذ اين رويكردي كه چندان به حاميان 
گفتماني اش نزديك نيست، اهدافي را دنبال مي كند؟!
حزب اعتدال و توسعه خود را يگانه يا حداقل مهم ترين متولي 
پيروزي روحاني مي داند و اعضاي اين حزب عما حلقه اول 
ايشان در مديريت كشور را تشكيل داده اند. در اين شرايط 
 قاعدتا اين نگاه و اين باور خودساخته بودن به رييس جمهوري 
هم منتقل مي شود و روحاني عما نمي تواند از اين باور متاثر 
نباشد؛ در نتيجه معتقدم نگاه رييس جمهوري در تشكيل يا 

ترميم كابينه تحت تاثير چنين القائاتي شكل گرفته است. 
  اين نگاه معطوف به كس�ب و تصاح�ب قدرت در 
شرايط فعلي است يا اهداف ديگري را دنبال مي كند؟
فضايي كه اطرافيان روحاني در حوزه سياسي ايجاد كرده اند 
منجر به بهره برداري حداكثري  اصولگرايان، مخالفان و طيف 
رقيب دولت شده است. خالي شدن كابينه و بدنه دولت از 
وزراي شاخص و چهره هاي اصاح طلب، مسيري بود كه در 
دولت روحاني به عمد يا با غفلت اتفاق افتاد ولي قطعا بهره 
حداكثري آن را جريان رقيللب روحاني و اصاحات بردند. 
درنتيجلله گايه هايي كه درجريان اصاحات از تشللكيل 
كابينه مطرح شد نيز به هيچ عنوان ناظر بر نگاه معطوف به 
قدرت طلبي و سللهم خواهي نبوده بلكه براي برون رفت از 
شرايط بحراني كشور و اعمال مديريت كارآمدتر بود. شايد 
مصداق روشن اين ماجرا را در همين جريان معرفي 4 وزير 
پيشنهادي به مجلس شاهد بوديم. درحالي كه قاعدتا  انتظار 
مي رفت كه هر 4 وزير سابقه وزارت داشته باشند، مي بينيم 
به جز آقاي شريعتمداري، ديگر گزينه ها فاقد تجربه وزارتي 
هستند. ازطرفي هر چقدر اين انتخاب ها به سمت جريان هاي 
ناشناخته تر با عقبه اصولگرايي و رقابت با جريان اصاح طلبي 

برود، شائبه ها و ترديد ها در افكار عمومي بيشتر مي شود.
 در اي�ن مدت ش�اهد بودي�م همان تع�داد اندك 
اصلاح طلباني هم كه در دولت بودند حالا يا رس�ما 
كناره گيري كرده اند يا به  نحوي از دولت دور شده يا 
اگر هنوز حضور دارند از عدم تاثيرگذاري خود گلايه 
دارند. براي نمونه بحث استعفاي آخوندي،  گلايه ها 
و صحبت از اس�تعفاي جهانگيري و نيز، زمزمه ها از 
احتمال اس�تعفاي حجتي.فكر مي كنيد اگر تعداد 
اصلاح طلبان در كابينه بيش�تر بود، تغييري ايجاد 
مي شد يا بر عملكرد دولت تاثير مثبت مي گذاشت؟!

 نگاه ما اين نيسللت كه جريان اصاح طلبي قدرت بيشتر 
يا صندلي بيشللتري در اختيار داشته باشللد، بلكه  تاكيد 
داريم مديريت توانمند انباشته اي در جريان اصاح طلبي 
نهفته اسللت كه در دولت يازدهم به ويژه در دولت دوازدهم 

ناديده گرفته شللده اسللت. 
عللاوه بر اجحاف سياسللي 
كه در سال هاي گذشته و به 
دلايل مختلف در حق جريان 
اصاح طلبي صورت گرفته، 
مردم و حاميان اصاحات از 
سال 92 به اين  سو با حمايتي 
كه از روحاني داشتند، اميدوار 
شدند كه تحولاتي در مديريت 
كشور صورت گيرد كه البته 

چنين نشد.
  در شرايط كنوني راه حل اصلاح طلبان چيست؟! آيا 
مثلا استعفاي آقاي جهاگيري مي تواند موثر باشد 
يا آن چنان كه برخي تئوريسن هاي اصلاح طلب نيز 

گفته اند ديگر براي استعفا دير شده است؟!
جريان اصاحات در موقعيت بسيار سختي نسبت به دولت 
قرار گرفته اسللت. اصاح طلبان از دولت حمايت كرده اند. 
از اين حمايت هم پشيمان نيستند. به اين معنا كه خود را 
حامي دولت مستقر و قانوني كشور كه جزيي از ساختار نظام 
است، مي دانند. در نتيجه به هيچ وجه اين گايه ها و انتقادات 
به اين معنا نيست كه پشللت روحاني را خالي كنيم. حرف 
جريان اصاحات با آقاي روحاني اين است مردم راي ندادند 
كه به جريان رقيب باج دهيم و جريان رقيب را بر سرنوشت 
كشور مسلللط كنيم. قاعدتا جريان رقيب گفتمان خود را 
در انتخابات به راي گذاشللته و قرار نيست گفتمان جريان 
رقيب از آستين وزراي آقاي روحاني يا بدنه مديريت كشور 
بيرون بيايد. اين مهم ترين آسيب و آزاري است كه در حال 
حاضر متوجه اصاح طلبان شده و از ديگر سو اصاح طلبان 
به دليل عرق ملي و تشخيص ضرورت توجه به منافع ملي 
همچنان حمايت خللود را در چارچوب حمايتي انتقادي و 
طرح انتقادات مشفقانه از دولت تنظيم كرده اند. در شرايط 
فعلي  اصاح طلبان بايد به نحوي عمل كنند كه آقاي روحاني 

در روش مديريتي خود تجديدنظر كند.
  آيا روحاني براي تجديدنظر الزامي هم  دارد؟!

 اين اميد مردم اسللت كه در حال از دست رفتن قرار گرفته 
است. اگر رييس جمهوري نگاه راهبردي و مبتني بر منافع 
ملي داشته باشللد، واقف خواهد بود كه مهم ترين پشتوانه 
سياسللي دولت و حاكميت، همين اميد و رضايت مندي 
مردم است. وقتي اميد بدنه مردم يا لااقل بخش قابل توجهي 
از جامعه به دليل وضعيت معيشتي و رفاهي تضعيف شود 
و بخشللي هم به دليل سياسي از مديريت و عملكرد دولت 
ناراضي باشند، قاعدتا آنچه رخ مي دهد، تيشه به ريشه مردم 
زدن است و طبيعتا اگر اين اقدام به دست رييس جمهوري 
صورت گيرد، مي دانيم كه عمدي نيست اما غيرعامدانه بودن 

آن نيز به  معناي عدم تاثيرگذاري اش نيست.
  عباس عبدي، روزنامه ن�گار اصلاح طلب در بحث 
اس�تعفاي جهانگيري تاكيد كرد ك�ه اصلاح طلبان 
به  دليل آنكه در زمان انتخابات، براي حمايت ش�ان 
از روحاني تعهد سياس�ي نگرفتن�د، در حال حاضر 
دست شان خالي است. آيا واقعا دست اصلاح طلبان 
خالي است؟ آيا اميدي ها هم  نمي توانند اقدامي كنند؟ 
در وضعيت فعلي حتما لازم است شوراي عالي اصاح طلبان 
در جايگاه و ساختاري است كه مدل حمايتي از آقاي روحاني 
در انتخابات رياست جمهوري را در سطح ملي طراحي كرد. 
آنچنان كه مدل حمايتللي از طيفي از نامزدهاي انتخابات 
مجلس دهم، شللوراي شهر پنجم و البته مجلس خبرگان 
پنجم را نيز در سطح ملي طراحي كرد. به بيان ديگر توفيقات 
انتخاباتي پياپي اصاح طلبان در 3 مقطع انتخاباتي 92، 94 و 
96 محصول كار اين شوراي عالي سياست گذاري بوده است. 
در اين شرايط، سكوت شوراي عالي، انفعال فراكسيون اميد 
و همچنين سللكوت و انفعال چهره هاي شاخص و بزرگان 
جريان اصاحات كه در سللطوح عالي حاكميتي در روند 
فعاليت هاي آقاي روحاني موثر خواهد بود، راهگشا نيست. 
بر عكس فعاليت، تحرك هر چه بيشتر و تاش آنها مي تواند 
فضاي شكننده سياسي كه ميان جريان اصاحات و دولت 

شكل گرفته را ترميم كند.
  برداشتم اين اس�ت كه درنهايت نظر شما ناظر بر 

دست كشيدن از حمايت از دولت نيست؟!
حتما همين طور اسللت. نبايد از حمايت دست بكشيم يا 
اساسا به  سمت نوعي انفعال و بي عملي برويم، بلكه برعكس، 
فكر مي كنم بايد در ميدان بمانيم و با برخوردي محكم تر، 
همه ابزارهاي موجود، اعم از ابزارهاي رسمي و علني و نيز 

روش هاي غيررسمي و ناآشكار را به  كار بگيرند.
  ب�ا اين حس�اب، آي�ا تحليلت�ان اين اس�ت كه 
اصلاح طلبان نبايد دست از حمايت خود از دولت و 
روحاني بكشند يا از آنجا كه چنين عقب نشيني را 
ناممكن مي دانيد، ادامه حمايت را تجويز مي كنيد؟ 
به بي�ان ديگر مثلا در بحث اس�تعفاي جهانگيري، 
آيا ايش�ان نبايد اس�تعفا بدهد يا اينكه با توجه به 
مناسبات حاكم بر فضاي سياس�ي ايران و حمايت 
قاطع جهانگيري از روحاني در انتخابات اخير به  لحاظ 

اخلاق سياسي، مجاز به كناره گيري نيست؟! 
به لحاظ امكان عملياتي در فضاي سياسي كشور كه البته 
مشكاتي وجود دارد اما حتما چنين اقدامي ممكن خواهد 
بود. فكر نمي كنم مثا  استعفاي جهانگيري از اساس نشدني 

باشد. اما مساله اين است كه 
آيا چنين اقدامي به مصلحت 
كشور است يا نه. فكر مي كنم 
با نگاهي مصلحت انديشانه اين 
كناره گيري و به طريق اولي، 
عقب نشلليني اصاح طلبان 
از حمايللت از دولت، اقدامي 
موثللر نخواهد بللود و نه  تنها 
راهگشاي مشكات نيست 
بلكه كمترين تاثير را در اين 

خصوص به  همراه مي آورد.
  اصلاح طلبان بارها گفته اند به  دليل شرايطي كه پس 
از انتخابات 96 پيش آمد، هزينه هايي داده و بخشي از 
پايگاه اجتماعي شان را به مخاطره انداخته اند؛ باتوجه 
بر تاكيدي كه بر ناصحيح بودن عدم تداوم حمايت 
اصلاحات از دولت داريد، آيا احيانا فكر مي كنيد اين 
جريان سياس�ي قادر به بسيج آراء در انتخابات بعد 
بوده و مردم با وجود اين تغيير مشي اعتماد مي كنند؟!

تحقق چنين اتفاقاتي در سپهر سياسي ايران ممكن است 
اما به هر حال اين اقدامي پرهزينه خواهد بود. به بيان ديگر 
چنين اتفاقي هزينه هايي سللنگين بر جريان اصاحات 
متحمل خواهد كرد كه اين هزينه ها البته توسط شخص 
آقاي روحاني و تيم همراهش در دولت ايجاد كرده اند. البته 
اين هزينه ها لزوما براي جريان اصاحات نيز ايجاد نشده 
است بلكه اين هزينه سللازي براي جريان مديريت كشور 
صورت گرفته كه شايد نمونه هاي بارز آن را در وزارت آقاي 
نعمت زاده در وزارت صمت دولت يازدهم يا مديريت آقاي 
سلليف در بانك كل مركزي و مواردي از اين دست ديديم. 
چراكه به هر حال تغيير يك مدير و به كار گرفتن مديري 

فعال تر با توانمندي مضاعف موضوعي نبود كه تا اين حد، 
به تعويق بيفتد و مثا در بحث بانك مركزي پس از هموار 
شدن اين حجم سنگين از خسارات مالي و رواني براي كشور 

و شهروندان عملي شود.
 آي�ا اين  بحث نيز نش�ان از همان موضوع حمايت 
ي�ا دس�ت كش�يدن از حماي�ت از دولت از س�وي 
اصلاح طلبان ندارد؟! اساسا اصلاح طلبان پس از اين 

همه حمايت، قادر به خالي كردن عرصه هستند؟
آن چنان كه گفتم 2 نكته در اين بحث حائز اهميت است. 
اولاً اينكه امكان اتخاذ چنين رويكردي ازسوي اصاح طلبان 
البته به لحاظ عملي وجود دارد اما طبيعتا اين اقدام بسيار 
پرهزينه خواهد بود. در ثاني، عاوه بر آنكه هزينه بسياري 
پرداخت مي شود، عايدي چنداني نيز حاصل نخواهد شد و 
درنتيجه، اگر هدف اين است كه آقاي روحاني در روش هاي 
خود تجديدنظر كند، احتمالا راهكار حاميان گفتماني دولت 
نمي تواند انفعال، كناره گيري و رويكردهاي اين چنيني باشد. 
  اگر اين روند اصلاح نشود، آيا هدر رفتن زمان كار 

اصلاح طلبان را دشوارتر نمي كند؟! 
بلله همين دليل اسللت كلله تاكيد كللردم شللوراي عالي 
سياسللت گذاري اصاح طلبان، فراكسيون اميد مجلس و 
شللايد مهم تر از همه، بزرگان جريان اصاحات كه قادر به 
اثرگذاري در سطوح بالايي و حاكميتي هستند، بايد با جديت 
بيشتر وارد گود شللده و بيش از اين اثرگذار باشند. در واقع 
آقاي خاتمي به عنوان رهبر جريان اصاحات همراه با ديگر 
بزرگان اين جريان از باب دلسوزي وارد عرصه شده تا بتوانند 
از طريق گفت وگوي مستقيم و بي واسطه با رييس جمهوري 
ضمن تشريح دقيق و بي كم وكاست شرايط كشور نسبت به 
ارايه پيشنهادها و راهكارها در اصاح رويكردها گام بردارند.

  باتوجه به آنكه هم اكن�ون 4 وزير از تيم اقتصادي 
دولت در آستانه تغيير هس�تند و احتمالا در آينده 
ديگر نبايد منتظر تغييراتي بيش از اين باشيم، آيا 

ورود اصلاح طلبان مي تواند موثر باشد؟
قطعا فايده خواهد داشت. به هر حال مديريت كابينه بحثي 
جدي و مهم اسللت كه صرفا معطوف به اين 4 وزير نيست؛ 
بلكه در مباحث و شؤون مختلف قابل پيگيري است و عاوه 
بر حوزه هاي اقتصادي در دولللت در حوزه هاي فرهنگي، 
اجتماعي و سياسي نيز مسائل مهمي وجود دارد. هم اكنون 
در همين مباحث سياست داخلي مساله احزاب، سازمان هاي 
مردم نهاد، فعاليت هاي انتخاباتي يا لايحه جامعه انتخابات 
كه مجلس نيز درگير آن است كه به هيچ عنوان محدود به 
عملكرد يك يا دو وزير نيست بلكه به مديريت كان كابينه 
مربوط است و اگر اين مديريت، مديريتي فعال، راهبردي و 
كارآمد باشد، حتما در عرصه هاي مختلف سياسي، فرهنگي 

و اجتماعي اثرمي گذارد. 

مردم به اصلاحات راي ندادند كه اصولگرايان مسلط شوند
عليرضا رحيمي؛ عضو اصلاح طلب هيات رييسه مجلس: 

عليرضا كيانپور

    وزراي پيشنهادي خيرالموجودين نيستند
   نگاه اعتدال و توسعه مبني بر خودساختگي 

دولت به روحاني منتقل شده است
  اصلاح طلب�ان از دولت حماي�ت كرده اند و 

پشيمان هم نيستند
   شوراي عالي اصلاح طلبان، فراكسيون اميد 

و بزرگان اصلاحات مانع از انفعال شوند
 كناره گي�ري اصلاحات از حماي�ت از دولت 

ممكن اما پرهزينه و كم  فايده است


